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; ,,[KllmpmalÚl. F I; ? 
ninger i. øvrigt ikke tager stilling til den lø- 
bende: debat om højden af de sociale ydelser, 
men alene til mekanikken.,-;' , :r 

Langkilde: Det foreliggende lovforslag'går 
jo udelukkende ud p å  i  en . række , lovesat 
gennemføre ."ændringer, som: er blevet .nød- 
vendige på: grund af den / ændring,:, der sker 
med hensyn til pristallet. Vi tiltrådte i sin 
tid, da det blev forelagt. af økonomiministe- 
ren, at dette forhandlingsresultat, som'også 
er'. tiltrådt ipå >arbejdsmarkedet,.gennemfø- 
res, og. det "her fremsatte forslag om, konse- 
kvensændringer kan vi også tiltræde: Jeg 
mener ikke, det skulle være nødvendigt at 
foretage nogen udvalgs behandling af det, 
men .mener, det bør kunne gå direkte: til 
vedtagelse. 

"Jens Frandsen: Som. allerede nævnt af tid- 
ligere ordførere er detté. et lovforslag af rent 
teknisk karakter, som; er ' nødvendiggjort af 
det;'. tidligere fremsatte lovforslag om :æn- 
dring af reguleringspristallet, og det om- 
handler en : række, sociale love, lov om bolig- 
byggeri og. loven; om indekskontrakterne, 
hvor satserne ændres i ' overensstemmelse 
med, at reguleringspristallet af januar 1971 
er sat lig 100. Jeg kan på, venstres vegne 
anbefale;lovforslaget; 

Grethe Philip: 홢 Det radikale venstre har 
allerede givet udtryk for, at vi de an tilslutte 

. os en ændring af bèregningen af regulerings- 
pristallet : Dette lovforslag er én konsekvens 
af den ændring, og vi kan derfor også til- 
slutte OS det. ; '."i;i : i: 

I 
Poul :Da,m:: Dette lovforslag er der j o ikke 

noget at gøre ved. Under forudsætning af, at 
tallene er regnet rigtigt ud, kan vi godt gå 
ind: for dét. 홢' . ;  

. Økonomiministeren (N yboe :,',Andersen),'. 
Jeg vil gerne'takke ordførerne for den til- 
slutning, som er givet. I anledning af hr. 
Langkildes -u dtalelser om, at lovforslaget 
eventuelt kunne gå direkte, til anden, be- 
handling, vil jeg gerne meddele, at vi under 
støvsugningen af de områder, hvor ændrin- 
ger kunne være nødvendige, yderligere haj 
fundet to inden for den sociale lovgivning, 
og derfor vil jeg gerne have lov at, stille 2 

ændringsforslag, som skal komme allerede 
nu i eftermiddag. Jeg formoder,, at lovforsla- 
get; herefter henvises; til det udvalg, der i 
øvrigt behandler forslaget om en ændring af 
pristalsreguleringsloven, og jeg håber, at der 
så kan blive tale OJTI: en hurtig behandling.' - 

Hermed sluttede, forhandlingen. ' 
, 

Lovforslagets overgang'til anden behandling 
vedtoges uden; afstemning.. 홢 홢,; 

; Formanden: Jeg: foreslår, : at lovfor- 
slaget henvises til det udvalg, som tinget 
har nedsat angående forslag til lov om æn- 
dring af lov om beregning af et regulerings- 
pristal. Hvis ingen gør indsigelse mod dette 
forslag, betragter, 'jeg det som ,. vedtaget; 
(Ophold). Det er vedtaget. 홢 iw-C.éA 

> Den næste' sag på dagsordenen var: 

Første e n d I 'ing af forslag, til lov om, 
mærlcning, skiltning' m. v. inden for forbrugs- 
området [af Lis Groes m. fl.]. 

. ! (Lovforslaget (nr. 149) findes i tillæg A. 
sp. 3201, fremsættelsen rtidenden sp. 4637): 

formanden: Sammen med denne sag fore- 
tages den følgende sag på dagsordenen, 
nemlig: 

,. Første behandling af forslag til,lov om cek- 
dring af lov om indseende med priser m. v. [a'f 홢 : , 
LisGroes m. fi.]. ! ! . ' 

(Lovforslaget (nr. 150) findeslii ddllægi'Å. 
sp. 3217, fr'emsættelsen i tidenden<sp.'4637)i 

(i'iji h :,\ r iI 
I Lovforslagene sattes tiLforha^dMng.;il»>j 

. >'홢' .i;.'.. ' i.j,j!.i(<>..!,<홢홢 i<i"> is I' 
.홢.jlIandelsministereni^^M^fj^^se^,"! I)ßt 
fremgik af behandliligøns;foii nylig^aé .prislot 
yen, at jeg ilikeok,a;ø;(.gåvj in<l 4 9 ? J p å  
nuværende tid$pugkt!gønnemfø|rgS;,,en særlig 
lovgivning pnajmiærkning^o'g skütningjm^yj^ 
og derfor kan jeg ikke tiM^t^i-^nigi^lejjtp 
fremsatterloyforsl^g,j v,t -ViQ 
y jVi har,,. j o; i, den nylig vedtagne i lov om pri- 

ser jQ.gqaya.nce!r;.-,af 21.4 april. ä I,971j 0ptaget ..de 
tidlig,ere'bes,temmelser:iprisindseendeloven, 
og/j eg må . mene,-at, vi med; ,deL. ! nye;. prislpy 
har /gennemført,, hyad ;Gler; i fcL.ag, er.miüighe.d 
for* alfcadministreret) rtnr-< ,njun o>o 
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[Handelsministeren.] 
Det forbavser mig naturligvis ikke, at de 

to lovforslag fastholdes af socialdemokra- 
tiet, der ikke kunne: stemme for prisloven, 
og jeg er også helt opmærksom på, at man 
ej heller fra Forbrugerrådets side fandt, at 
prisloven var det rigtige middel til at søge 
skabt et stabilt prisniveau, men hele tiden 
har hævdet, at dette mål bedre kunne nås 
gennem den udvidelse af Oplysningspligten, 
som de foreliggende lovforslag: pålægger 
erhvervslivet. Imidlertid kan jeg ikke gå 
med til, at vi netop nu pålægger ikke mindst 
detailhandelen sådanne byrdefulde pligter. I 
forvejen er der gennem en række offentlig- 
retlige bestemmelser: navnlig inden for 
skatte- og afgiftsområdet pålagt erhvervsli- 
vet og ikke mindst butikshandelen betyde- 
lige ansvarsfulde og arbejdskrævende opga- 
ver, ligesom de senere års ekstraordinære 
pris- og avancelovgivriing har krævet et 
omfattende og byrdefuldt. ekstraarbejde. 
Allerede af den grund mener jeg ikke på det 
foreliggende grundlag at kunne gå ind for 
bestemmelser som de foreslåede. 

Som det ved prislovsforslagets behandling 
blev oplyst over for folketingets 2 T mands 

. I . udvalg, har jeg allerede i februar forelagt 
forbrugerkommissionens betænkning med de 
nu fremsatte forslag for monopoltilsynet, 
som over for mig har givet udtryk for, at 
det arbejde, der ved en lovgivning som den, 
der her foreslås, pålægges monopoltilsynet, 
allerede ved lovgivningens gennemførelse yil 
være i af en sådan art og et sådant omfang, 
at det ikke vil være administrativt gennem- 
førligt på nuværende tidspunkt, hvor tilsy- 
net står over for omfattende opgaver i for- 
bindelse med den nye prislov. 

Bestemmelserne i lovforslaget er endvi- 
dere af en s å  omfattende karakter, at man 
må pege på nødvendigheden af eIl; persona- 
leudvidelse til bestridelse af de forskellige 
administrative funktioner og på behovet for 
særlig teknisk sagkundskab. Dét er et 
spørgsmål, om dette i det hele taget kan 
lade sig gøre i dag. 

Der er bl. a. peget på, at gennemførelse af 
den generelle prisskiltningspligt, som fore- 
slås i § l, rejser en række praktiske proble- 
mér for de erhvervsdrivende og vil kunne 
medføre vanskelige afgrænsnings- og for- 
tolkningsspørgsmål for administrationen. 

Selv om man, som det fremgår af be- 

mærkningerne, anser mærkningskravet for 
opfyldt, hvis de handlende følger god forret- 
ningsskik ' e d  hensyn til mærkning og skilt- 
ning, vil det kræve betydelige administra- 
tive ressourcer til forhandling, udsendelse af 
vejledninger og fastsættelse af særregler 
ifølge lovforslagets : § 7. I øvrigt har: mono- 
poltilsynet henledt min opmærksomhed på, 
at den såkaldte fabrikantprismærkning, hvor 
leverandører efter detaillisternes anmodning 
foretager mærkning med priser, utvivlsomt 
vil få forøget udbredelse ved en generel og 
obligatorisk prismærkning,, og at der derfor 
på dette område vil være behov för en skær- 
pet priskontrol. 

Med hensyn til bestemmelserne i lovfor- 
slagets §,,I stk. 2, om prisoplysninger m. v. 
vedrørende afbetalingssalg, kan jeg oplyse, 
at der forud for gennemførelsen äf de gæl- 
dende bestemmelser af denne karakter, for 
radio- og tv-modtagere og forskellige hus- 
holdningsmaskiner gik næsten 1 år med for- 
handlinger med erhvervsorganisationerne og 
med udarbejdelse af vejledninger m. v. Den 
forholdsvis, lange forberedelsestid må ses på 
baggrund af, at man her for første gang tog 
hele problematikken om afbetalingssalg, ef- 
fektiv rente og beregningsmetoder op- til 
systematisk behandling. Ved en udvidelse af 
sådanne bestemmelser skal dette arbejde 
naturligvis ikke gentages, ' men s man må 
være opmærksom på, at forhandlinger og 
udarbejdelse af vejledninger om indkøring 
af reglerne ér; meget tidkrævende, også fordi 
det er nødvendigt at følge bestemmelserne 
op med vejledende besøg i de enkelte detail- 
forretningers '' 

Jeg vil endvidere gerne i denne forbin- 
delse pege på, at i den betænkning, der 
netop -,er afgivet1 af justitsministeriets åger- 
udvalg, er de r  i forslaget til lov om renteaf- 
taler indeholdt særlige regler om angivelse 
af den effektive rente også for salg på afbe- 
taling, og at der formentlig vil være behov . < 
for, at sådanne bestemmelser koordineres 
med bestemmelser som dem, der nu foreslås 
i § 1, stk. 2. 홢 : ' 홢 

Med hensyn til bestemmelserne i lovfor- 
slagets § 3 om mængdeangivelse kan jeg 
oplyse, at sådanne regler i praksis også har 
vist sig at kræve omfattende undersøgelser, 
idet en vægt- og mængdeangivelse forudsæt- 
ter et vist teknisk udstyr hos virksomheder- 
ne,' ligesom hensyn må tages til størrelsen 
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[Handelsministeren.] 
af uundgåelige variationer af de enkelte 
pÇtkningers vægt eller rumfang. 
. Med hensyn til bestemmelserne i lovfor- 

slagets § 6 om: indholds-, egenskabs- og kva- 
litetsmærkning m. v. må jeg henlede op- 
mærksomheden på, at en kontrol med over- 
holdelse af forskrifter i medfør af denne be- 
stemmelse ligeledes vil være meget omfat- 
tende og nødvendig både. af hensyn til for- 
brugerne og for at sikre en ligelig behand- 
ling af alle virksomheder. Det må bl. a. sik- 
res, a t  sådanne bestemmelser overholdes,på 
samme måde for danske Og for importerede 
varer. 홢. M ;i,:: 

På baggrund af det af monopoltilsynet 
påpegede, som jeg her har citeret i korthed, 
finder jeg derfor også, at det ikke vil være 
rigtigt i dag at gennemføre de foreliggende 
lovforslag. Det er min opfattelse, at hele 
dette problemkompleks bør overvejes nær- 
mere i videre sammenhæng, for så vidt angår 
én række af de administrative problemer og 
også flere af de materielle bestemmelser; jeg 
tænker her navnlig på de obligatoriske be- 
stemmelser om mærkning og, skiltning med 
àfbetalingsyilkår, og på bestemmelserne om 
bemyndigelse til at foreskrive dels mærk- 
ning med-kilopris, dels indholds-, egenskabs- 
og kvalitetsmærkning osv. 

Jeg mener, det er nødvendigt,, inden vi 
går ind i en lovgivning som den, der nu er 
foreslået, at foretage en række yderligere 
undersøgelser af virkningerne af disse be- 
stemmelser, og det er derfor også, som jeg 
tidligere har oplyst, min hensigt i: fortsæt- 
telse af drøftelserne i forbrugerkommissio- 
nen at optage forhandlinger med ode interes- 
serede erhvervs- og forbrugerorganisationer 
med henblik på at søge frem til forslag, som 
vil kunne tilgodese hensynet til såvel ønske- 
ligheden af at fremme benyttelsen af pris- 
mærkning, prisskiltning m. v. i butikshan- 
delen som på den anden side de butikshand- 
lendes rimelige krav om ikke at blive bela- 
stet med nye byrdefulde forpligtelser. 

Selv om jeg således ikke kan gå ind for de 
foreliggende lovforslag, må jeg dog pege på, 
at jeg er' enig i, at det nærmere bør oyervev 
jes, om og hvórledes den allerede i dag prak- 
tiserede prismærkning og skiltning bør frem- 
mes. Jeg vil gerne gentage, hvad. jeg ved 

: tidligere lejligheder har sagt, at jeg i denne 
I: . henseende finder, at det arbejde i forbruger- 

kommissionen, der har ført til de nu frem- 
satte lovforslag, kan være et udgangspunkt 
herfor. 

Jeg, skal til slut pege på noget, der for så 
vidt er en formalitet, nemlig at forslaget til 
lov om ændring af lov om indseende med. 
priser m. v. vel i og for sig er lidt forkert 
rettet, da lov om indseende med priser m. v. 
er ophævet, og at der i stedet burde fore- 
ligge et forslag til lov om ændring af lov om 
priser og avancer, men mine betragtninger i 
den henseende bliver jo de samme, og det er 
kun en formalitet. 

Jeg skal naturligvis, være villig til at give 
udvalget nærmere oplysninger om de syns- 
punkter j jeg her har givet udtryk for. 

. Gerda Møller: På det konservative folke- 
partis vegne- vil jeg indlede med at fastslå, 
at også vi er interesseret i, at der gives for- 
brugerne så fyldige oplysninger om priser og 
varer som: muligt, og også i at styrke deres 
muligheder for at bedømme priser, kvalitet, 
service o. lign. for varer og tjenesteydelser; 
men det må efter vores formening ske under 
hensyntagen til . et realistisk samarbejde 
imellem erhvervslivet og forbrugerne. Det 
skal ikke ske gennem opbygning af en. om- 
fattende administration, så det, man sparer 
på varerne og tjenesteydelsen, betales i 
øgede skatter eller afgifter på grund af store 
personaleudvidelser 홢 og personaleudvidel- 
ser kommer der jo ifølge bemærkningerne til 
lovforslaget 홢 det må heller ikke føre til 
øgede omkostninger for erhvervslivet og 
dermed dyrere varer og ej heller til ,en svæk- 
kelse af priskonkurrencen. Ingen af -disse 
ting kan de foreliggende lovforslag: sige sig 
fri for, derfor, er mit spørgsmål:; er der så 
brug for denne lovgivning på nuværende 
tidspunkt? Ville det ikke være mere hen- 
sigtsmæssigt, hvis der endelig skal træffes 
nye foranstaltninger, at give den nedsatte 
kommission bedre tid til 'at undersøge og 
arbejde med de forskellige problemer både 
af praktisk og administrativ :art, som volder 
så godt som hele erhvervslivet meget store 
vanskeligheder, så meget mere som mono- . 
poltilsynet ifølge de oplysninger, jeg er i be- 
siddelse af, har givet udtryk for store be- 
tænlceligheder. ved lovforslagenes gennemfø- 
relse på nuværende tidspunkt. 

Vi må jo ikke glemme, at der i den kom- 
mission, der har arbejdet med problemerne, 
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[Serda Møller.] 
var, som de selv udtrykker det, alvorlige 
betænkeligheder ved inden for en frist, som 
ikke giver kommissionen mulighed for at 
foretage en samlet vurdering af forbrugernes 
stilling, at skulle fremkomme med en delbe- 
tænkning med forslag vedrørende de områ:" 
der, som det foreliggende lovforslag drejer 
sig om. Og der har så sandelig' været kort tid 
til'arbejdet,' når man tager i betragtning,: a t  
henstillingen til udvalget korn den 9. okto- 
ber, og delbetænkningen blev afgivet alle- 
rede den 30. januar, altså godt 3 måneder.1 
Jeg vil ikke sige, det. er uforsvarlig kort tid, 
men urimelig kort tid og> så kort tid, at 
kommissionen har været nødsaget til at 
udskille en række problemer, som den enten 
anså for at være for tidkrævende og vanske- 
lige at afklare, eller som det havde været 
naturligt at kæde sammen med løsningen af 
andre af de opgaver, som det var pålagt den 
at udrede: Derfor har det også været nød- 
vendigt at anlægge en snæver fortolkning af 
hele problemet om gennemførelsen af 
lovregler, der kan støtte forbrugernes mulig- 
hed for at bedømme priser,, kvaliteter osv., 
og det;finder- vi 'i den konservative gruppe 
meget beklageligt. I Skal:et problem kulegra- 홢 
yes, må det efter vor formening også gøres 
særdeles grundigt, og kommissionen må 
have den fornødne tid og ikke være nødsa- 
get til a t  udføre et, som ordf ører en for for- 
slagsstillerne selv anfører, hårdt arbejde, og 
jeg vil føje til: i et hæsblæsende tempo. ! 

Jeg forstår heller ikke, at det socialdemo- 
krati, som gang på gang her i salen både i 
indeværende samling og i tidligere samlinger 
har beklaget sig over lovj askeriet og over, at 
der er for lidt tid til lovarbejdet, kan accep- 
tere denne fremgangsmåde, og man kan 
næsten sige: selv være med til at fremtvinge 

. 홢 d e n .  ' ,  '홢 : \ : 
Ydermere-er vi jo ikke -i: den ' s i t u a t i o n ,  

vi står uden lovgivning og uden fornuftige 
foranstaltninger på hele dette område, tvært- 
imod. Vi har den frivillige varedekliuàtion, 
og' så sent som'inden for den sidste måned 
har tinget vedtaget loven om priser og 
avancer og til den uændret overført skilt- 
ni ngspligten, som den fandtes i prisindseen- 
deloven. ' Det . hår: vi været tilfredse med i 
vores gruppe,, fordi vi ikke ønsker at på- 
lægge erhvervslivet flere pligter fra det of- 

, fentliges side end de mange, det i forvejen 

må trækkes med uden nogen form for godt- 
gørelse, skønt det er et arbejde, der er meget 
tyngende, ikke'mindst for de små og mel- 
lemstore virksomheder, de:s'amme, som især 

. vil, blive belastet, hvis dette' lovforslag gen-, 
nemføres. Men: det: tager man1 åbenbart ikke 
så tungt inden for socialdemokratiet. I 
hvert fald viger: man ikke tilbage for at på- 
lægge hver eneste butikshandel, der arbej- 
der med fri prisdannelse 홢 홢 og det' drejer sig 
om ca. 90 pet. af samtlige detailforretninger 
홢 yderligere en række uproduktive og 
stærkt tidkrævende opgaver for det offentli- 
ge; Det gælder såvel den tvungne prismærk- 
ning som enhedsmærkningen, den tvungne 
varedeklaration og mærkningen med kilo- 
pris. ' : : 

Ordføreren for forslagsstillerne siger nok 
så besnærende i fremsættelsestalen,- dt op- 
lysningspligten om pris, vægt i og홢 kvalitets- 
angivelse for vårer og tjenesteydelser kun 
ér gjort obligatorisk for prisens vedkom- 
mende, og a t  der derfor skulle være göd 
adgang til at gennemføre beslutningen på en 
smidig måde og uden at påføre erhvervslivet 
unødig belastning. Det >kan jo lyde meget 
besnærende, men ' den ,:öpfattelse ' deles' i 
hvert -fald ikke af erhvervslivet: Det nøjes . ' 
ikke med at sige, at det ikke kan lade: sig 
gøre, men under et ekspertmødë i forbruger- 
kommissionen har det påvist, at en udreg- 
ning af prisen for en vare, hvad enten det ér 
pr. kilo eller pr. liter, faktisk vil være uigen- 
nemførlig på ,eÉ.-.' række områder, og at den 
obligatoriske prismærkning foruden vanske- 
ligheder for de erhvervsdrivende vil rejse en 
række tvivlsspørgsmål, som vil belaste ad- 
ministrationen. : 
홢 /Endelig med hensyn til den tvungne vare- 

deklaration mener vi, at den 'kan' være ikke 
så lidt problematisk, og det er vel også der- 
for, at forslagsstillerne i bemærkningerne 
finder det i høj grad ønskeligt, at erhvervsli- 
vet  sideløbende med de nævnte generelle 
forskrifter anvender frivillige ordninger som 
f. eks. Dansk Varedeldàrationsnævn; 

Jeg ved ikke, hvorledes maii vil undgå, at 
der sker én forskelsbehandling af de forskel- 
lige sektorer inden for erhvervslivet;, og 
hvordan man vil klare de særlige problemer, 
der opstår; for importvarer, som ikke opfyl- 
der de givne forskrifter, ',forstar' jeg heller 
ikke. Der skal kunne gives ; dispensation 
under ganske . særlige : forhold, og 'det vil ' I 
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홢 [Berda Møller.] "/vrv: 
åltså'isige,; at de danske forbrugere i iliånge 
tilfælde 'vil være udelukket ;fra': àtlkøbë';vã:,' 
rer/som man kan tøb'é^Bl. ä: Jfivore ;nabo-> 
lande og andre steder ir verden, iordi ide ikke 
ér 'enlballeret efter: danske^ deklatátiörishe- 
stemmelser. Det kan da aldrig kaldes libera- 
liserings og !det, kan  heller^ ikke kaldes frit 
forbrugsvalg -ellers hurtig tilpasning iil> nye 
markedsmuligheder; j' Kommissionen gør 
også udtrykkelig opmærksom på^lhvor tid- 
krævende eri procedure iværksættelseiaf for- 
skrifter!kan:værej " : ;홢:? J-UC ,홢홢홢.. , 

! Den konservative gruppe 'ønsker også 
varedeklarationen fremmet, men a'd frivil- 
lighedens vej. Det betyder ikke, at vi ikke 
synes, -T'at man k-tj:nne, have opnået større 
resultater, end tilfældet' har ! været = hidtil: 
Derfor vil j eg gerne benytte lej ligheden til 
at ,udtrykke, håbet om, at man: i arbejdet 
inden for Dansk Varedeklaratioiisnævn kan 
nå frem til en lettere og mere enkeh varede- 
klaration, med let forståelige ;oplysninger' og 
en hurtigere : pröcedure,'end" vi i hidtil har 
haft. ! : . . / 홢 '  ' 
S e l v .  om der kan være ting a. lovforslaget: 
som viigerne vil se på under iidvalgsasbej-r 
det, kan det konservative folkeparti af: de -af 
mig her nævnte'grunde dkke gå ind for.det 
foreliggende lovforslag pm prismærkning 
m. v. ogi heller, ikke for forslaget til lov om 
ændring :-af lov om indseende i med priser 
m^vr, 5sotø ganske vist ikke eksisterer* mere, 
men er, overført til loven om priser og avan- 
cer. .홢 li 

jeni-Peter Jensen (Sorø amt):. I mandags 
haydé jeg den blandede fornøjelse ;at; høre 
det ærede medlem h-r.! Erling Dinesen tale i 
Odense. Ved den lejlighed sagde hank ,,at det 
såkaldte personaleloft 'er,røget 3-4jm i vejret 
som følge af den i nye prislov, og! han føjede 
til; at monopoltilsynet. nok skulle ha ve an- 
sat 100 mennesker flere for at klare, denne 
lov., Det ærede medlem ved jo, at monopol- 
tilsynet selv har skønnet,; at 'den nødvendige 
personaleudvidelse vil'udgøre af :det +tal, 
som det ærede medlem fremkom med, og 

som han > ajltsa' nu rejser iland og rige rundt 
og fortæller om. / i  홢 홢;홢 

Når det ærede medlem er så bekymret for 
personalebehovet i monopoltilsynet, undrer 
det mig; ät hans parti møder'med et lovfor- 
slag som det, der nu foreligger,vfor også soci- 
aldemokraterne ved dog, at inoilòpciltilsynet 
här': erklæret, at det ikke vil være admini- 
strativt gemíemførlígt på: nuværende' tids- 
punkt: Det ved vi fra 21 -niands udvalget, 
hvör: vi< har fået en tilkendegivelse' fra mo- 
nopoltilsynet, således som også ,den< højt.: 
ærede handelsminister her har gj ort opmærk- 
som på. ' .v -b: - .. ,i' 홢 

På den ene side« kritiserer socialdemokra- 
terne altså, at der er gennemført en -lovgiv- 
ning, som har ført til udvidelse àf monopol- 
tilsynet, og 홢 på den anden side; 'fremsætter 
man selv lovforslag, der vil føre til en endnu 
voldsommere judvidelse af personalet. Det 
minder mig om dette forsøg på både at 
blæse; og have mel i munden munden samtidig, og 
det er ikke sä' nemt. ' ; -  . 

Jeg.'kan 'ganske, tilslutte mig- den højt- 
ærede handelsministers argumentation for 
ikke at kunne støtte lovforslagene, og jeg 
skal derfor ikke ,gå ind ,På enkeltheder i de 
fremsatte lovforslag. Skulle man; gennem1 
føre en lovgivning af den foreslåede karak- 
ter, mener jeg, 4t det må kræve et mere 
dybtgående .'arbejde end det, der ligger til 
grund for den afgivne' delbetænkning fra: et 
flertal i forbrugerkommissionen. Jeg mener 
ikke, at det nævnte flertal har fordybet sig 
tilstrækkeligt -,,i de < praktiske konsekvenser 
ude. i erhvervslivet, der viL følge af en: så 
vidtgående lovgivning oin. Skiltning { i og 
mærkning. Jeg tror også.- at man undervu'r- ' ' 
derer : den omkostningsforøgelse, som kan 
følge af sådanne påbud; og det er jo da ikke 
ligefrem prisforhøjelser, forbrugerne ønsker. 
Jeg vil ikke afvise at der er et voksende 
behov : for . oplysning' gennem: mærkning af 
varer og skiltning med priser., Behovet vok- 
ser af to grunde.- dels fremkomsten af mange 
nye varer, dels forandringen i butikshande- 
lens .,,str-tiktiir' @ hvor den direkte kundebetje- 
ning i større udstrækning afløses af andre 

; 386 
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[Jens Peter Jensen (Sorø amt).] 
salgsformer. Det forekommer mig dog, "at' 
erhvervslivet i vid udstrækning søger at 
dække dette voksende behov for oplysning. 

.' Vi liar jo i dag en mærkning og en skiltning 
i et omfang, som vi aldrig nogen sinde har 
haft før. Det er simpelt hen et led i konkur- 
renceeffektiviteten at udfolde en sådan op- 
lysningsvirksomhed. ; 

Når man således er inde i en forbruger- 
venlig udvikling gennem det private Înitia- 

. tiv, synes jeg, det er upåkrævet. at møde 
med en lovgivning af den foreslåede karak- 
ter. En frivillig ordning indretter sig efter de 
praktiske behov, hvorimod en lovgivning vil 
have en generel karakter, således at der vil 
blive stillet krav, hvor det ikke er; nødven- 
digt for selve formålet. Bütikshandelen og 
erhvervslivet i dét hele taget er jo blevet 
stærkt bebyrdet med arbejde igennem de 
forskellige lovmæssige foranstaltninger, der 
er gennemført i dette høje ting, og jeg synes 
ikke, situationen indbyder til, at vi skal 
lægge endnu mere på. Administrationen på 
disse områder er også så hårdt belastet, at 
det vil være forkert at . pålægge den nye 
opgaver. /  

Ud fra disse betragtninger kan jeg sige, at 
venstre kan ikke medvirke til lovforslagenes 
fremme. Vi mener, der skal en mere dybtgå- 
ende analyse til af alle de problemer, der 
knytter sig til en lovgivning af denne karak- 
ter, inden der eventuelt kan blive tale om en 
lovgivning. v si 

Dagmar Andreasen: Sigtet med lovforsla- 
- 홢 gene kan det radikale venstre ikke være uenig 

i, nemlig at støtte forbrugerens mulighed for 
at bedømme priser og kvaliteter. Men lov- 

. forslaget om prismærkning og skiltning 
omhandler i 12 paragraffer handel med alt 
muligt fra søm til køleskabé og biler samt 
hele levnedsmiddelbranchen og beklæd- 
ningsindustrien, og det vil være meget svært 
at overskue konsekvenserne af de enkelte 
bestemmelser, når de skal til, at føres ud i 
livet; 

Når man i § I siger, at alt skal prismær- 
kes, troede jeg sådan set ikke, det vår noget 
aktuelt problem længere. Jeg hår indtryk af, 
at prisskilte med 2 kr. 98 øre eller 1 kr. 98 
øre efterhånden er blevet så store, at det 
kan være svært at opdage, hvad det er, der 

gemmer sig bag skiltet, og det er helt indly- 
sende, at en pris ikke er noget værd uden i 
forbindelse med en kvalitetsvurdering. 

Jeg har også lyst til at bemærke, at den 
praksis, der er indført i mange af kædebu- 
tikkerne, at hver enkelt vare er prismærket, 
både er bekvem for forbrugerne, når de går 
rundt og kigger på dét, og vel også er den 
eneste mulighed for, at man kan have en 
kassedame til at sidde og gøre op, hvad man 
har puttet i kurven. Men hvis det skulle 
udvides til at omfatte alle butikker; ville det 
betyde, at forretningerne forlangte varerne 
prismsérkét, for det er nemlig ikke butikker- 
ne, der sætter disse prismærker på i dag. 
Det gør den, der leverer varen; og det kan 
godt gå, hvis man skal køre med en hel bil- 
fuld til en kæde; men skal man hakke den af 
i mange forskellige forretninger, er det ikke 
sikkert, at det ligefrem virker fremmende 
for priskonkurrencen, når. det føres ; ud i 
praksis.. r 홢'/ 

Med hensyn til, som! det siges i bemærk- 
ningerne, at man skal kunne bedømme pri- 
ser og!kvaliteter, indeholder § 6 vide beføjel- 
ser til monopoltilsynet i retning af at fore- . 
skrive mærkning dm holdbarhed, behand- 
lingsmåde, funktion osv. Det kniber mig lidt 
at have fantasi til at forestille mig, hvordan 
monopoltilsynét vil kunne klare dette kæm- 
pemæssige arbejde på så vidt forskellige 
områder. Jeg kan ikke være tryg ved, at det 
er monopoltilsynet, der skal/have noget at 
gøre med, hvordan levnedsmidler skal mær- 
kes. Jeg føler mig temmelig overbevist om, 
at fru Lis Groes og jeg er enige om, at lev- 
nedsmidler trænger vi til varedeklaration 
på, men det er meget svært at gennemføre, 
hvis deklarationerne skal være vejledende i ' 
stedet -홢 for vildledende. Jeg har - lidt at . gøre 
med en brancheforening, som er indstillet 
på frivilligt at gå ind på en deklarationspligt 
for medlemmerne. Men virkelig at få disse 
deklarationer udarbejdet sådan, at de siger 
forbrugerne det, forbrugerne har krav pa at 
få at vide, er slet ikke enkelt, og det vil jeg i 
hvert fald nødig overlade til monopoltilsy- 
net. Jeg vil også nødig som folkevalgt lægge 
det fuldstændig fra mig, hvilket vil være til- 
fældet, hvis noget sådant skal gennemføres 
obligatorisk for forskellige vareområder. < 

Jeg kunne ikke lade være med, da jeg sad ' 
og tænkte over disse lovforslag, at spekulere 
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[Dagsnar Andreasen.] 
på den meget forskellige situation, en køber 
befinder sig i, når han skal ud at: købe en 

;. dåse ærter eller ud at købe en opy-áskema- 
skine. Hvad angår en dåse ærter, vil jeg i 
hvert fald for min part sige, at dér er jeg 
parat til at handle på erfaringen. Jeg vil 
gerne vide, hvad der næringsmæssigt er i 
den. Men med hensyn til kvaliteten ved et 
indkøb til et par kroner vil jeg gerne kunne 
nøjes med at vurdere ud fra den erfaring, 
jeg har opnået fra handel til. handel. Helt 
anderledes er det, hvis det drejer sig om en 
opvaskemaskine.- Det første, jeg her vil 
spørge efter, er, hvilké erfaringer man har 
for de forskellige mærker, hvor tit de går i 
stykker, hvor driftssikre de er. Men hvordan 
kan man få noget sådant deklareret? Tekni- 
ske enkeltheder siger i hvert, fald ikke mig 
ret meget. Det er driftssikkerheden, jeg vil 
spørge efter, og jeg har lidt svært ved at se, 
hvordan vi kan få monopoltilsynet til at 
gøre rede for den. 

Selv om jeg og mit parti gerne vil være 
med til at arbejde på, at køberen kommer i 
en så gunstig situation som muligt, føler jeg 
mig ikke overbevist om, at vi med fordel 
kan-;forcere den udvikling frem, der er i 
gang i forholdet mellem producent og for- 
bruger, for der er jo ikke det modsætnings- 
forhold, der ofte tales om i den offentlige 
debat. Når dertil kommer, at både de hand- 
lende og monopoltilsynet befinder sig i en 
situation, hvor de er overbebyrdet med at 
føre de opgaver ud i praksis, som vi her i 
folketinget har pålagt dem, er jeg bange for, 
at hvis vi presser dem mere, kommer loven 
ikke til at virke til gavn for forbrugerne, o'g 
det var vel i grunden det, der var meningen. 

Vi vil gerne være med til at' behandle 
disse spørgsmål i et udvalg, men vi kan ikke 
love, at vi vil stemme for lovforslagene. , 

홢 Gunhild Due: På SFs vegne kan jeg byde 
ethvert fremskridt på forbrugerområdet 
velkommen. Vi er efterhånden ved at være 
sørgeligt bagefter med 'forbruger- og lev- 
nedsmiddellovgivning herhjemme. Man kan 
derfor godt være lidt trist over, ,at dette lov- 
forslag om mærkning sandsynligvis ikke kan 
nå at blive færdigbehandlet i denne samling. 
Efter nu at have siddet og hørt ministeren 
og de ærede ordførere,, der har talt hidtil, 
har man det indtryk, at der er lange udsig- 

ter, før der kommer virkelige forbedringer 
på området. ; 

Jeg vil betragte lóvforslaget som et frem- 
skridt, men jeg må erkende, at jeg synes, 
det er beklageligt, at forslaget i så høj grad 
bygger på bemyndigelser til monopoltilsy- 
net: monopoltilsynet fastsætter regler om 
omfanget af bestemmelserne, monopoltilsy- 
net kan foreskrive, monopoltilsynet kan ef- 
ter forhandling osv. Det synes jeg er i alt for, 
høj grad at lægge tingene over på et i forvej- 
en meget arbejdsbebyrdet monopoltilsyÍl. 
Jeg synes ikke rigtig, det er tilfredsstillende, 
men havde hellere set helt klare lovbestem- 
melser om disse forhold. 

I bemærkningerne til lovforslaget kan 
man læse, at i andre lande kræves skiltning 
med prisen pr. enhed i færdigpakkede varer 
generelt. Så vidt synes jeg, også godt vi 
kunne gå herhjemme. Enhver, der har prø- 
vet at købe fødevarer ind, kender vanskelig- 
hederne for forbrugerne ved at stå og skulle , 
regne ud på, hvad der er mest fordelagtigt, 
hvis man skal sammenligne prisen for en 
vare på 73 g med prisen for 87 g af varen. 
Det kan godt være, andre folk er. bedre til at 
regne end jeg, men jeg er i hvert fald helt 
rundt på gulvet, når jeg står og skal hitte 
ud af sådan nogle ting. Især når der så også 
er en mangelfuld varedeklaration på varer- 
ne, synes jeg, man er helt fortabt. 

Jeg . har i øvrigt et specielt problem, som 
jeg gerne vil bede ministeren se på. Det dre- 
jer sig om det forhold, at det er lovligt til 
biler, knallerter og motorcykler at sælge 
ting og dingenoter, som ikke er lovlige i 
brug. Jeg har erfaring for og synes også selv, 
at det strider mod folks retsbevidsthed, at 
de handlende kan sælge ting, som, hvis de 
bruges af køberen, pådrager ham strafan- 
svar. Når man i misforstået liberalisme ikke 
vil forbyde den slags: 홢 og jeg forstår slet 
ikke, at man ikke i disse importoverskudsti- 
der ikke indfører forbud mod at bruge va- 
luta til at indkøbe ting til landet, som er 
ulovlige at bruge /her 홢 kunne man så i det 
mindste ikke - påbyde en skiltning, hvoraf 
det skulle fremgå, at varen ikke må bruges 
inden for landets grænser? 

Det ville spare den enkelte forbruger for 
unødige udgifter og dermed også øve indfly- 
delse på landets økonomi i øvrigt. Jeg ved 
ikke, om ministeren kan indføre en sådan 
bestemmelse administrativt. Jeg synes, det 
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ville være en rimelig ting over for forbru- 
gerne; jeg tænker på de mangetonede bil- 
horn-, og hvad det ellers drejer sig om. 

Må jeg så ikke lige sige til fru Gerda Møl- 
ler, at jeg ikke giver så forfærdelig meget for 
frivillige ordninger, selv om jeg godt ved, at 
der er store kæder, der bruger dem. Det-er 
desværre altid; sådan, at det et de handlen- 

. ,de, der har -samvittigheden i orden og tilby- 
der de bedste varer, der benytter sig af de": 
klaration og mærkning, mens de, der fører 
de mere tvivlsomme varer, netop ikke. vil 
bruge mærkning og skiltning.' De vil benytte 
frivilligheden til at lade være med at oplyse 
noget om deres v a r e r .  ' ; 

I øvrigt skal jeg tilsige velvillig behand- 
ling på SFs vegne. : 

Kjær Rasmussen: Det faktum, at regerin- 
gell ikke vil kendes ved f orbrugerkommissi- 
onens flertals forslag, viser endnu en gang, 
hvis interesser der står regeringens hjerte 
nærmest. Erhvervsorganisationerne vil ikke 
være med til det, og så vil regeringen heller 
ikke. Endnu et bevis på, at denne regering i 
stort som i småt er det private erhvervslivs 

.« r e g e r m g ;  , , '  / 
Hvis vi'. skal karakterisere det fremsatte 

lovforslag om mærkning, ni. v., må vi sige, at 
det ubetinget hører til i småtingsafdelingen, 
selv om visse af dets bestemmelser selvsagt 
vil' lette . arbejdet for de forbrugere, som 
gerne 'vil afveje visse varer mod hinanden: 
Vi finder det i sin orden, at forbrugerne i 
fremtiden skal kunne finde ud af ved at se 
på varen, hvor stor en del af dennes pris 
der er skatter og afgifter, og:hvor stor en del 
der egentlig er varepris. Dog synes vi, at, der 
mangler noget her, for hvorfor skal man 

. ikke også af en .sådan mærkning kunne se 
avancerne? En oplysning om avancerne vil 
være en god hjælp, når forbrugerne skal 
afveje -,pris mod kvalitet. ; ' 

Afsnittet om nyordningen 'for: afbetalings-. 
handelen er der ikke så megen opløftelse i at 
læse, idet der her er tale om elÌ ordning, 
som, så vidt j eg ved, allerede er i kraft. I 
hvert fald ser det da sådan ud, når man kig- 
ger ind ad dlvQrse' butiksvinduer med radio 
og fjernsyn, hårde hvidevarer osv. 

Lovforslaget opererer: i høj grad med 
øgede beføjelser til monopoltilsynet. 홢 Må jeg 

- I ikke spørge forslagsstillerne: er det socialde- 

mokratiets hensigt at øge personaletallet i 
tilsynet,, dersom partiet får mulighed for 
det? 홢 for det ier jo en ting, som vil blive 
nødvendig, hvis det lier overhovedet skal 
blive en realitet.;,,- . v: 

Så er der endelig;.den foreslåede; bestem- 
melse om prisforslag i § 5, stk. 2. Denne be,- 
stemmelse finder vi. betænkelig, fordi der. i 
realiteten vil blive tale om' en minimalpris, 
som' detaillisten 홢 skal tage, og; gør1 hari ikke 
det, kan han risikere at blive udsat for boy- 
kot fra: /grossisternes side. Det er jo ting, 
som vi. har set før. 'Vi tror, at man med en 
sådan bestemmelse vil kvæle; konkurrencen. 
Det kan. måske lyde lidt mærkeligt, at netop 
jeg står og-siger 'sådan noget, men -for.'yS':er 
det en yderst betænkelig, sag at få knogle be- 
stemmelser, som. kan være med til at kvæle 
konkurrencen, netop ';for.di vi oplever en sti- 
gende monopolisering. 홢 - /i, 
, Vi må konstatere, at der  er . beskedne 
fremskridt i de foreliggende lovforslag,;, men ' 
der er som sagt også ting, som vi må have 
nærmere belyst, inden vi kan give tilslut- 
ning til dem.: > : I I I .II 

: Ordføreren for oØlagsstiller'nc (Lis Groes): 
Ja, d e r  er j Ö ikke så forfærdelig megen 
tilslutning at takke for. Jeg forstod nu slet 
ikke, hvordan den sidste ærede ordfører 
fandt -ud af, at man kvalte konkurrencen 
med : vort - :fórslag; om .mærkning, da det 
netop tilsigter at fremme: ,konku!rencen; 
Men det kan vi måske få noget niere at vide 
om senere. 
.: Det er en ejendommelig: situatión,: vl er i. 
Regeringen har nedsat en forbrugerkommis- 
sion, og senere har folketinget bedt;denrie 
forbrugerkomniission 'om' at overveje, på 
hvilken måde forbrugerne kan lettes i deres 
bedømmelse af pris, kvalitet og service. Så 
kommer f orbrugerkommissionen med et for- 
slag, som et overvældende flertal har tilslut- 
tet sig, deriblandt samtlige de styrelser, der 
er repræsenteret i kommissionen, derunder 
også monopoltilsynet, :og de to. professorer 
ved handelshøjskolerne henholdsvis i Kø- 
benhavn og Århus. Derpå siger, regeringen: 
nej, vi, synes,, nu ikke, vi vil fremsmtte: det. 
Man kan godt blive en lille smule træt, når 
man sidder i- sådan ',.en kommission og: gør et 
stykke; arbejde, ved at tænke på, hvor stort 
et arbejde man har gjort for at få dette her 
færdig t .  ;' 
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Fru Gerda Møller var inde på, at det var 

hastværksarbejde. Det synes jeg ikke man 
kan sige. Glem ikke, at kommissionen blev 
nedsat i 1969, og disse: ;tïng var allerede be- 
handlet, da man gik over til. at'koncentrere 
sig om disse områder. Sammenlign det med. 
de byrder, man kar, pålagt erhvervslivet 
med den prislov, som yi her i folketinget 
syntes vi kunne; færdigbehandle på; j eg tror 
mindre end en m:aned., Jeg.:§ynes synes ikke,, man 
kan sige, at det er hastværksarbejde.,Det er 
grundigt arbejde,- der ligger til grund for 
disse lovforslag. Dertil kommer, at tankerne 
ærlig talt ikke er nye,..Dels ierodet, der er .tale 
om, en udbygning af bestående bestemmel- 
ser, 홢 dels i er det '  problemer, dér har været 
diskuteret i årevis. Det er da også sådan, at 

' ikke = alene er. forbrugerkommissionen gået 
ind for disse ting: Det har allerede5 den mere 
avancerede del af-handelen herhjemme også 
gj°rfc. ' ; j-'; 

: ,'iTeg: har; miri'fremsættelse ; p å  t  det 
amerikanske Chamber of 'Commerce har 
udsendt en rapport til sine medlemmer,.,og 
at det svenske industriforbund har oversat 
den. 홢 ' : 

Hvad står der da i denne pjece? Jo, deri 
opfordrer 'det amerikanske Chamber of 
. Commerce ; sine medlemmer ': til at imøde- 
komme .' forbrugerne 홢 på! alle ' de . områder, i 
hvori de har ønsker oi.'ii,. en bedre informati- 
on, og man gør det på baggrund af den koncen- 
trationstendens, der findes 'i : Amerika,! og 
som vi også føler herhjemme; Dét er d virke- 
ligheden et: svar på Galbraiths angreb mod 
teknokratiet, og tendensen i. dag inden for 
erhvervslivet ? til ikke- så meget at koncen- 
trere sig om at: få den højest mulige profit 
som om at kunne dirigere hele produktio- 
nen, være sikker på, at få afsat sine varer 
ved i forvejen ' ,â t ' dirigere dét hele. Derfor 
siger man, at for at komme bort fra hele 

: denne udemokratiske form ' må man' t?3nke 
på at imødekomme forbrugerkravene, f or 
man må se disse andre faktorer som en fare 
for demokratiet. Dét interessante er, at det 
svenske industriforbund har oversat denne 
pjece med dens forskellige rekommandatio- 
ner, 'deriblandt om pris pr. -måleeii-hed,' og . 
dermed går' man ind for at anbefale sine ; 
medlemmer det. Yderligere har man r - Sve- 
rige startet en kampagne for det, man kal- , 

der prismærkede varer og sammenlignelige 
priser, idet man har udsendt en plakat til 
anvendelse i' -butikkerne, så butikkerne kan 
gøre-opmærksom på, at hos dem opgives 
disse sammenlignelige p r i s e r . . .  < 홢/-. 

Det er blevet sagt, at det er 'umuligt' på 
dette tidspunkt for monopoltilsynet at klare 
disse opgaver, for i der er, i forvejen pålagt 
det så meget fra det offentliges side, dels 
véd- skattelovgivning af forskellig art, dels 
ved den prislov, der for nylig blev vedtaget. 
-Det er da -så sandt, som det er sagt, at man 
hår pålagt: erhvervslivet meget. Det er bare ; 
et spørgsmål, om man ikke kunne pålægge 
det på en lidt anden måde, og om ikke pris- 
loven kunne ændres således, at den- lagde 
hovedvægten på at fremme komkurrencen 
derved; at man gik ind for disse forslag og 
lettede lidt ,-på nogle af de meget restriktive 
bestemmelser. Jeg skal ikke genoptage en 
diskusion om prisloven i dag, men bare sige, 
at der kommer jo en dag efter denne. Det er 
ikke sikkert, at vi skal leve: med den'prislov 
til evige tider. Jeg forstår da også det, mo- 
nopoltilsynet siger, sådan at tilsynet ikke vil 
kunne: administrere disse bestemmelser, in- 
den, for det første, år, og at'man derfor selv- 
følgelig i udvalget kan " drøfte, på hvilket 
tidspunkt disse bestemmelser skal træde ud 
i livet!.' 

Handelsministeren nævnede ågerudvalget 
og mente; at bestemmelserne her måtte ko- 
ordineres med udvalgets betænkning. Det er 
jeg fuldstændig enig i, d idet vi i kommissio- 
nen netop har ventet på 'ågerkommissionen. 
Den har altså iiu afgivet sin betænkning, og 
-dermed skulle vi netop have mulighed for at 
få den effektive rente frem i afbetalingshan- 
delen,'hvilket afgjort v i l  være et betydeligt 
fremskridt. - > < 

Handelsihinisteren sagde også, åt det 
havde taget lang tid at indarbejde den før- 
ste mærkning med hensyn til afbetaling. 
Det er klart, at netop i. begyndelsen vil det - 
tage meget lang tid. Det. vil nok gå lidt let- 
tere hen ad vejen, fordi det i meget høj gråd 
er-principperne, inan skal have frem: og de 
kan så gå igen de forskellige steder. 홢 
홢 : Ministeren . ,.sagde, ;:\at ,vi måtte betragte 
disse ting i ,en videre sammenhæng, og; at 
der er-mange andre, ting, vi skal studere. 
Det kender vj godt: når vi kommer med iet . ' 
eller' andet, får vi at vide, at det hænger 
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[Lis Groes.] 
sammen med både dit og dat, og derfor må 
vi hellere vente. Det tror jeg ikke handels- 
ministeren selv er sådan helt indstillet på at 
tage alvorligt. 

Fru Gerda Møller talte om øgede omkost- 
ninger. Dertil vil jeg gerne sige, at det 
egentlig er interessant, at man vist må sige, 
at nogle af de butikker, hvor man køber re- 
lativt billigt, just er dem, der har en gen- 
nemført prismærkning og også sammenligni- 
nelige priser, altså pris pr. vægtenhed. Der- 

, til kommer det interessante, at den svenske 
priskontrol går ind for en sådan mærkning. 
Dette skulle dog ikke være naturligt for pris- 
kontrollen, hvis den troede, at det ville 
medføre højere priser. Jeg tror, man glem- 
mer en ting. Man er så tilbøjelig til at se sta- 
tisk på det; men man skal se dynamisk på 
det og forstå, at dette, at der bliver yderli- 
gere priskonkurrence, simpelt hen vil medføre 
en tendens til prisfald, selv. om det for den 
enkelte forretning selvfølgelig koster nogle 
penge at sætte disse mærker på. , 

Så var der dette med de importerede va- 
rer. Ja, det er klart, at der må tages hensyn 
til de importer ede varer: det er også udtryk- 
kelig sagt i bemærkningerne. Men på den 
anden side må det være sådan, at der er li- 
gestilling mellem importerede og danske 
varer. 

Hr. Jens Peter Jensen (Sórø amt) talte 
om personaleloft, og om at blæse og have 
mel i munden. Dertil må jeg sige, at jeg 
mener, man inden for personaleudvidelsen 
hos prismyndighederne skulle have mulig- 
hed for at klare disse opgaver, hvis man 
lempede prisloven. Såfremt , man ikke gør 
det, .vil det naturligvis kræve et antal yder- 
ligere ansatte inden for monopoltilsynet. 
Men de penge skulle komme godt igen, hvis 
vi virkelig fik en bedre konkurrencesituati- 
o n . . ,  홢 ' . 

Det var pudsigt, at, hr. Jens Peter Jensen 
(Sorø amt) samtidig med at sige, at det ville 
virke prisfordyrende, hvis maR, gennemførte 
disse bestemmelser, nævnte dette at skilte 
og at mærke som et udslag af konkurrence- 
mentalitet. Det er, ligesom der var noget 
dér, der ikke helt passede sammen. 

Fru Dagmar Andreasen var inde på, 
hvem der gennemførte prismærkning. 
Derom vil jeg bare oplyse, at f. eks. inden 

for FDB er det dog kun 35 pet. af varerne, 
der prismærkes centralt. Jeg ved ikke, hvor- 
dan det er inden for andre områder., Hos 
Irma ville jeg tro det var 100 pot., fordi de 
selv har samtlige led. Men jeg tror nok, vi 
må regne med, at det i meget høj grad er 
den enkelte butik, der stadig væk mærker 
selv.' y 홢. 홢 ; 

Så rejste fru Dagmar Andreasen spørgs- 
målet, om der var et modsætningsforhold 
mellem forbruger og producent. Dertil vil 
jeg gerne sige, at jeg tror, vi skal holde os 
klart-for øje, at det er der. Producenten har 
den ganske naturlige interesse ,at sælge sine 
varer til enhver forbruger, men, forbrugeren 
kan have en større interesse i at købe noget 
andet end det, den pågældende producent 
laver. Det må vi erkende som en:., realitet. 
Men jeg er da fuldstændig enig i, at hvis det 
er muligt at få et  samarbejde i- gang om - 
disse ting, er det kun godt. 

Fru Gunhild Due beklagede, at lovforsla- 
get i så høj grad byggede på bemyndigelse, 
og det kan jeg i og for sig godt deltage i. Det 
var nemmere, hvis vi kunne skære lige igen- 
nem og sige: her og nu skal det være sådan. 
Jeg må indrømme, at vi har bøjet os netop i 
håb om at opnå enighed i kommissionen. 
Deri ligger også, at, jeg havde ret i det, som 
fru Gerda Møller -var.inde. på at anklage mig 
for, dette med den smidige tilpasning. Når 
det er en bemyndigelsesregel, vil der netop 
være::mulighed for en smidig tilpasning. 

Hr. Kjær Rasmussen mente, at hele afbe- 
talingshandelen var dækket. Det er ikke rig- 
tigt, og det er derfor, der er behov for at få 
gjort disse bestemmelser generelle. 

Jeg tror, jeg dermed nogenlunde har sva- 
ret både ministeren og ordførerne. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagenes overgang til anden behand- 
ling ;;/ - 
vedtoges uden a f s t e m n i n g . .  

Formanden: Jeg foreslår, at lovforslagene 
henvises til et udvalg på 17 medlemmer. 
Hvis ingen gør indsigelse mod dette forslag, 
betragter jeg det som vedtaget. (Ophold). 
Det er vedtaget. 
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Den næste sag på dagsordenen var : 

Valg af 17 medlemmer til, et udvalg angå- 
ende forslag til folketingsbeslutning om ned- 
sættelse af en kommission til undersøgelse af 
koncentrationen i erhvervslivet m. v., [af Sigs- 
gaard og Kjær Rasmussen]. 

Valgt blev: Winther, Henning Andersen, 
Fanger, Henry Møller, Niels Andersen, Jens 
Peter Jensen (Sorø amt), Johan Philipsen, 
Dagmar Andreasen, Niels Helveg Petersen, 
Helge von Rosen, Kampmann, Poul Dalsager, 
Lis Groes, -Grii.nb(tuM, Ove , Hansen, Ivar 
Nørgaard og Sigsgqard. 

Den sidste sag på dagsordenen var: 

Valg af 17 medlemmer til et udvalg angå- 
ende forslag til folketingsbeslutning om be- 
kæmpelse af arbejdsløshed inden for bygge- og 
'anlægs01n?'ådet [af Arne Larsen m. fl.]. 

Valgt blev: Asger Jensen, Clara Munck, 
Gerda Møller, POul- Schlilter, Robert Christen- 
sen, Niels Andersen, Ib Tkyregod, Erik IIan- 

' sen (Ålborg amt), Grethe Philip, Valbak, 
Helge ,NíÛsêlP, Erling Dinesen, Grünbaum, 
Lysholt Hansen, Peter ,Jørgensen; Evald Kri- 
stensen og Arne Larsen. 

Formanden: Der er ikke mere på dagsor- 
denen. 

. Folketingets næste møde afholdes i mor- 
gen, fredag den 30. april, kl. 11 med føl- 
gende dagsorden: 

1) Tredje behandling af: 

Forslag til lov om bekæmpelse af flyve-' 
. : havre, 

2) Tredje behandling- af: 

Forslag til lov om ændring af lov oni 
opførelse af arbejderboliger på landet. 

3) Tredje behandling al: 

Forslag til lov . o,-m i statens byggevirk- 
r : somhed m. v. 

l . 4) Tredje behandling al:. 

Forslag til lov om ændring af forskellige 
lovbestemmelser om arbejderbeskyt- 

telse. (Køre- og hviletid i internatio- 
nal vejtransport, ansvar, sikkerheds- 
repræsentanter m. v., dampkedler, 
det kommunale maskintilsyn). 

5) Første behandling af: 

Forslag til lov om ændring af lov om 
børne- og ungdomsforsorg. (Om sær- 
ligeledelsesformer) [af Sigsgaard og 
Kjær Rasmussen]. 

6) Første behandling af: 

Forslag til lov om ændring af lov om 
den offentlige sygeforsikring. (Forhø- 
jelse af grænserne for sygedagpenge, 
bortfald af såvel ventetidsbestem- 
"melser som begrænsninger i dagpen- 
gehjælpens varighed m. v.) [af Niels 
Mørk m. fl.]. 

7) Valg af 17 medlemmer til et udvalg angå- 
ende: 

Forslag til lov om mærkning, skiltning , 
m. v. inden for forbrugsområdet [af 
Lis Groes m. fl.] 
og .. 
forslag til lov om ændring af lov om 
indseende med priser m. v. [af Lis 
Groes m. fl.]. 

Mødet hævet kl. 13.58. 
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95. møde.  

Fredag den 30. apriL kl .- l l ,  

Formanden : I skrivelse af gårs dato medde- 
ler undervisningsministeren, at han ønsker 
skriftligt at fremsætte: ! 

Forslag til folketingsbeslutning om, Dan- 
marks ratifikation af aftale mellem Danmark, 
Finland, Island, Norge og 'z Sverige om hul-, 
turelt samarbejde. 홢 

Boligudvalget ' hår afgivet betænkning 
over forslag til lov om ændring af lov om 
sanering. Eksemplarer vil blive omdelt. 

Medlem af folketinget Skovmand har 
meddelt mig, at han ønsker til arbejdsmini- 
steren at stille følgende spørgsmål:; 

홢Vil ministeren overveje en ændring af 
pris- og salgspolitikken for offentlige pub- 
likationer?" . . . .  홢 
Medlem af folketinget Knud Bro har 

meddelt mig, at han ønsker til indenrigsmi- 
nisteren at stille følgende'spørgsmål: 

홢På hvilken måde vil ministeren hjælpe 
personer, der har lidt :.skadé på grund af 
offentlig vaccination?" 

Medlem. af fplketinget Knud Bro har 
meddelt mig, at han ønsker til ministeren 
for offentlige arbejder at stille følgende 
spørgsmål: 

홢Kan ministeren oplyse, hvornår der 
kan gives svar på anmodningen om 
161.000 kroner til bevarelse af Lundeborg 
havn?" 

Medlem af folketinget Niels Ravn har 
meddelt mig, at han ønsker til. undervis- 
ningsministeren at stille følgende spørgsmål: 

홢Hvad agter ministeren at foretage sig i 
: anledning af den sidste tids begivenheder 
i studenter ver denen?" 

Spørgsmålene vil blive optaget på dagsor- 
denen for tingets førstkommende spørgetid. 

Skriftlig fremsættelse af forslag. 

Undervisningsministeren (Helge Larsen): 
Jeg tillader mig herved at fremsætte forslag 

til folketingsbeslutning om Danmarks ratifi- 
kation af aftale mellem 1,janmark, Finl.and, 
Island, Norge og Sverige om, kulturelt' 'sam- 
arbejde. ' ; ' 'J , , 

' På et møde i april 1970 mellem de nor- 
diske landes undervisnings- og kulturmini- 
stre blev det besluttet åt nedsætte en' nor- 
disk arbejdsgruppe med 2 embedsmænd som 
repræsentanter for hvert af de, 5 lande og 
med den opgave indeni udgangen åf 1970 at 
fremlægge forslag for de nordiske undervis- 
nings- og kulturministre til en traktat > om 
nordisk kulturelt s am arbej de. ; 

Denne beslutning var truffet på baggrund 
af en af de rekommandatibhér, som Nordisk 
Råd havde vedtaget under sin 18. samling 
i februar 1970. 

Arbej dsgruppen afleverede sin betænk- 
ning den 17. december 1970,. og det forslag 
til nordisk kulturaftale,, som er betænknin- 
gens hovedindhold, blev forelagt for Nor- 
disk Rad under dettes 19. samling i februar 
1971. Med nogle få ændringer anbefalede 
Nordisk Råd, de. nordiske landes regeringer 
at, indgå denne aftale, og på .et. minister- 
møde i Helsingfors den 15. marts 1971 blev 
aftalen, herefter underskrevet med:! henblik 
på senere ratifikation, som en .forudsætning 
for dens/ikrafttræden. 

Der er regnet med, at aftalen skal have 
virkning frå den L januar 1972, og det er 
endvidere en forudsætning for aftalens gen- 
nemførelse, at der sker en revision af den 
såkaldte Helsingforsaftale 홢j de 5 nordiske 
landes samarbéjdsoverenskomst af 23. marts. 
1962. Denne revision er hu iværksat, og de 
5 nordiske statsministre har den 13. februar 
1971 undertegnet,, , overenskomst 홢 .herom. 
Denne overenskomst er optaget som bilag 
til det forslag til lov om nordisk samarbejde, 
som den 9. marts 1971 blev fremsat for dette 
høje ting af ministeren for nordiske anlig- 
gender. ' , 
< 홢 Det' IÌordiske ':ministerråd,' soirrdet- efter 
overenskomsten er tanken at nedsætte, skal 
være det beslutningstagende organ også 
inden for rammerne af den her forelagte 
kÙlturaftäle; idet man på denne måde regner 
med at kunne sikre en passende koordine- 
ring med andre sektorer inden for det nor- 
diske samarbejde. 홢 . 

Det skal i denne forbindelse nævnes, at 
etableringen af et sådant permanent, nor- 
disk ministerråd ikke tænkes at skulle over- 


